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شورای شهر پس از اعلام مسئله آب در تهران

پایتخت دیگر ظرفیت ندارد

گفت وگوی «شرق» با وکیل خانواده نیکا شاکرمی

در جلسه گذشته شــورای شــهر نیز مهدی عباسی، رئیس 
کمیسیون شهرســازی و معماری شورای شــهر تهران، درباره 
وضعیــت آب تهران تذکر داده و گفته بود: شــرایط آبی تهران، 
مناسب نیست. نمی توانیم وضعیت نزولات جوی را پیش بینی 
کنیــم؛ بنابراین عقل حکــم می کند در هر شــرایطی وضعیت 
مصرف را اصلاح کنیم؛ به ویژه در شرایطی که تهران با وضعیت 

آبی نامناسبی مواجه است.
در جلســه شــورای شــهر روز گذشــته، جزئیات بیشتری از 
وضعیت آبی پایتخت گفته شــد. مهدی پیرهادی با اشــاره به 
میزان آب پنج ســد اطراف تهران گفت:  ذخایر آبی این ســد ها 
بســیار پایین است و به گفته مدیرعامل ســازمان آب و فاضلاب 
اگر باران نیاید، با توجه به شــرایط فعلی، تهران صد روز بیشتر 
آب ندارد. واقعیت ها را باید به مردم گفت. در ســد های اطراف 

تهران آب وجود ندارد و باید گفت آب نیست.
او بــا بیان اینکه اکنــون که در فصل پاییز و زمســتان دچار 
کمبــود آب هســتیم باید بــرای فصل تابســتان و ســال های 
بعــد چاره اندیشــی کنیم، یادآور شــد: چــون واقعیت ها را به 
مــردم نمی گوییــم، مــردم حساســیت موضوع را احســاس 
نمی کننــد. بســیاری از مجموعه هــای دولتــی و نهادهــای 
عمومی از جمله شــهرداری باید برای مصرف بهینه آب و برق 
اقدامــات لازم را انجــام داده و مبحــث ۱۶ و ۱۹ ســاختمان را

 اجرا کنند.
پیرهــادی اضافه کرد: این موضوع را با اســتاندار تهران نیز 
مطرح کرده ام. ابتــدا مجموعه های دولتی و نهادهای عمومی 
باید مبحث ۱۶ و ۱۹ را اجرائی و تعیین تکلیف کنند تا پس از آنها 

از شهروندان بخواهیم این مباحث را اجرائی کنند.
او به ساخت وســازهای اخیر در تهران و اطراف آن اشــاره 
کرد و گفت:  از دولتمردان می خواهم نســبت به سکونت پذیری 
شــهر تهران تجدیدنظر کنند؛ چراکه تهــران بیش از ۱۰ میلیون 
نفر گنجایش ندارد. در شــهر پرند حتی با گذر از ۴۰۰ متر به آب 
نمی رسیم؛ پرند ظرفیت گنجایش بیشتر و آب و برق هم ندارد.

پیرهادی با بیــان اینکه مدیرعامــل آب و فاضلاب بارها در 

نامه های مختلف اعلام کرده اســت شــهر پرند ظرفیت ندارد، 
گفت: بر اســاس اعلام مدیرعامل آب و فاضلاب تهران، شــهر 

پرند آب و برق و زیرساخت ندارد.
او در توضیح بیشتر وضعیت آبی پایتخت به «شرق» گفت : 
جمعیت تحت  پوشــش شــهر تهران نزدیک به ۱۲ میلیون نفر 
است و حدود یک میلیون و ۱۴۵ هزار انشعاب آب در شهر تهران 
داریم که اگر انشــعابات را به تعداد واحدها محاسبه کنیم، در 

حدود چهار هزار و ۵۸۰ انشــعاب می شود. شبکه  توزیعی که در 
مدار بهره برداری است، ۱۰ هزار و ۲۲۰ کیلومتر است که حجمی 
درخور توجه اســت. همچنین در تهران هفــت تصفیه خانه و 
حدود ۶۰۰ حلقه چاه داریم که به آبرســانی شهر تهران کمک 
می کنند. نکته حائز اهمیت این اســت کــه میزان آبی که ما در 
۱۵ تیرماه ۱۴۰۰ از منابع زیرزمینی اســتفاده کردیم، نســبت به 
سال جاری بسیار کمتر بوده و امسال بیشتر از سال قبل از منابع 

زیرزمینی مان استفاده می کنیم. منابع سطحی  ما نیز کاهش پیدا 
کرده است.

او ادامه داد: علت آن نیــز کاهش بارندگی به ویژه در فصل 
پاییز است. در ســال ۱۳۹۰ کل برداشــت از منابع  یک  میلیارد و 
۲۷ میلیــون مترمکعــب بود. ســهم منابع ســطحی  نیز ۷۳۵ 
میلیون مترمکعب بوده اســت و درصد ســطحی  ما ۷۲ درصد 
بود. ســهم منابع زیرزمینی مان حــدود ۲۹۰ میلیون مترمکعب 

بــود و درصد منابــع زیرزمینی  نیــز حدود ۲۸ درصــد بود. در 
ســال ۱۴۰۰ کل برداشــت  ما از منابع یک میلیــارد و ۱۶۵ تا بوده 
و ســهم منابع ســطحی مان ۷۵۶ میلیون مترمکعب بوده که 
افزایــش پیدا کرده اســت و ســهم منابــع زیرزمینی مان ۴۰۷ 
میلیون مترمکعب شــده؛ یعنی نزدیک بــه بیش از یک ونیم تا 
دو برابر شــده اســت. درصد اســتفاده منابع زیرزمینی مان ۳۵ 
درصد شــده ؛ یعنی از ۲۸ درصد به ۳۵ درصد رسیده است. این 
آمارها مربوط به ســال ۱۴۰۰ است که وضعیت آبی در این سال 
به مراتب نســبت به ســال ۱۴۰۱ بهتر بوده و الان وضعیت مان

 بسیار نامناسب است.
پیرهــادی در مقایســه  وضعیت ذخایر آبی تهران در ســال 
گذشــته و امسال گفت : در ســال ۱۴۰۰ بحث حجم کل حوضه 
آبریز ســطح شــهر تهــران ۴۵۸ میلیــون مترمکعــب بوده و 
در حال حاضر به ۳۷۸ میلیون مترمکعب رسیده است. وضعیت 
ذخایر آبی ســدها نیز بدون سد طالقان ۲۵۶ میلیون مترمکعب 
بود که امسال ۱۹۱ میلیون مترمکعب شده است که امسال هم 
درصد کاهش مان زیاد بود. اگر ســال نرمال آبی را ســال ۹۹ در 
نظر بگیریم، نســب به این سال، منفی ۵۰ درصد کاهش ذخایر 
آبی داشته ایم؛ یعنی ۳۷۶ میلیون مترمکعب کاهش داشتیم و 
هرکدام از سدها درصد درخور توجهی کاهش پیدا کرده است.

پیرهــادی ادامه داد: گمــان نمی کنم هیچ کشــوری از آب 
تصفیه شده  برای شست وشوی معابر یا حتی برای شست وشوی 
راه پله ها، حیاط خانه و پرکردن اســتخر، شســتن ماشــین و... 
اســتفاده کند. اگر همین طور این وضعیــت  بخواهد ادامه پیدا 

کند، دچار بحران می شویم.
او تأکیــد کرد: مبحث ۱۶ و ۱۹ مقررات ملی ســاختمان باید 
رعایت شود. همچنین در بحث آبیاری فضای سبز به شهرداری 
تأکید کردیم و مجموعه ســازمان بوســتان ها ایــن موضوع را 
پیگیری می کنــد. در حوزه آبیاری، از ســنوات گذشــته آبیاری 
قطره ای را آغــاز کرده بود. بعضــی از گیاهانی که مصرف آب 
زیادی داشــتند، دیگر برای فضای سبز تهران استفاده نمی شود. 
همچنین امســال مواردی را بــا مدیرعامــل آب و فاضلاب به 
تفاهم رســیدیم که برخی از مناطق و بعضی از بوســتان ها از 
پســاب آب برای آبیاری اســتفاده کنند. یکی از موضوعاتی که 
دنبال می کنیم، ایجاد چند تصفیه خانه  محلی برای اســتفاده از 

پساب هاست.
پیرهــادی معتقد اســت : دولــت حتما باید ســاختمان ها، 
مجموعه ها و تمــام مجموعه های دولتــی و عمومی را ملزم 
بــه رعایت مبحــث ۱۶ و ۱۹ مقررات ملی ســاختمان کند. این 
باید تکلیف قانونی شــود و برای ساختمان های جدیدالتأسیس 
نیــز رعایت این موارد اجباری شــده و نظارتی دقیق بر حســن 
اجرای آن شــود. هنوز شــهرداری ها به دقت سراغ این موضوع 
نرفته  اســت. یک ســری برنامه ریــزی با معاونت شهرســازی 
شــهرداری تهران دارد صورت می گیرد و مشــوق هایی را برای 
ســاختمان هایی که در این زمینه صرفه جویی می کنند و مبحث 
۱۶ و ۱۹ مقــررات ملــی ســاختمان را به بهترین شــکل انجام 

می دهند، در نظر گرفته می شود.
همچنین امسال شــیرهای هیدرانته و مخازن آب اضطراری 
را کــه می تواننــد در مواقــع بحرانــی کمک کننــده باشــند، 
به شــدت افزایش دادیــم. تفاهم نامه هایی را بــا آب و فاضلاب

 منعقد کردیم.

«اگر باران نبارد، تهران بیشــتر از صد روز آب ندارد»؛ این هشــدار مهدی پیرهادی، رئیس کمیســیون سلامت 
محیط زیست و خدمات شهری شورای شــهر تهران در صحن علنی شورای شهر است. درحالی که تنها یک روز 
از تکذیب خبر اتمام ذخایر آبی تهران در صد روز آینده از ســوی شــرکت آب و فاضلاب استان تهران گذشته، 
برخی از اعضای شورای شهر تهران تأکید داشتند در این حوزه باید واقعیت ها را به مردم گفت تا در مصرف آب 
کمبودها را در نظر بگیرند. پیرهادی نسبت به بحران کم آبی و ضرورت مصرف بهینه آب در تهران هشدار داد و 
گفت: متأسفانه بر اساس گزارش مدیرعامل سازمان آب و فاضلاب تهران، شهر صد روز بیشتر آب ندارد و این 

هشداری برای شهر تهران است.

چهارشنبه
۴ آبان ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۴۰۴

نســترن فرخه: نیکا شــاکرمی، دختر نوجوانی که اوایل مهر ماه به طرز نامعلومی 
جان باخت، طبق اظهارات وکیل خانواده همچنان پرونده اش در روند ابتدایی خود 
قرار دارد. در روزهای گذشــته هم محمد شــهریاری، سرپرست دادسرای جنایی در 
صفحه اینســتاگرام خود عکسی از گوشــی این دختر نوجوان منتشر کرده بود و زیر 
آن نوشــته بود: فتوشاپ نیست، واقعی، از گوشی نیکا شــاکرمی استخراج کردیم. 
#وقتی_عاشق_خوابیدن_روی_بلندی_میشی. عکس استخراج شده از گوشی نیکا 
شــاکرمی که برخی آن عکس را منتسب به نیکا می دانستند. رضا باقری، وکیل این 
خانواده در گفت وگو با «شــرق» کاملا آن را تکذیب می کند و در مورد روند پرونده و 

برخی شایعه های منتشرشده توضیحاتی می دهد.
انتساب این عکس به نیکا را تکذیب می کنیم

رضا باقری، وکیل پایه یک دادگستری درباره روند پرونده نیکا شاکرمی و انتشار عکسی 
که در صفحه اینستاگرام محمد شهریاری، سرپرست دادسرای جنایی منتشر شده است، 
به «شرق» می گوید: ما این عکس منتسب به نیکا که منتشر شده را کاملا تکذیب می کنیم، 
کاری که آقای شهریاری انجام دادند، خلاف قانون بوده و اصلا حق نداشتند چنین کاری 
انجام دهند. آقای شــهریاری سرپرست دادســرای جنایی هستند، ایشان قاضی برجسته 
و مجرب و دانایی هســتند، برای همین من خیلی تعجب می کنم که ایشان چنین کاری 

سال گذشــته علیرضا زاکانی، شــهردار تهران، در صفحه توییتر خود نوشت: در مدیریت جدید 
شــهر تهران، دست فروشــان جمع آوری نمی شوند بلکه ساماندهی خواهند شــد. در ۱۱۴ بوستان 
ســازه هایی برای فعالیت دست فروشان و غرفه داران در نظر گرفته شده است. از این سازه ها، ده ها 
غرفه به زنان سرپرســت خانوار تعلق می گیرد. معیشت مردم هم موضوعیت و هم اولویت دارد. 
اما به نظر می رســد روش مدیریت شــهری در برخورد با دست فروشــان تغییر کرده است. علیرضا 
نادعلی، ســخنگوی شورای شــهر تهران، خبر داده که از شــنبه آینده دست فروشان دور تئاتر شهر 
امکان بســاط دست فروشــی ندارند. او گفته این هفته به دســت فروش های دور بوستان دانشجو 
اعلام شده است کارهای خود را جمع کنند و از شنبه آینده امکان بساط دست فروشی نخواهد بود. 
دست فروشــان این محدوده اما می گویند چنین موضوعی به آنها اعلام نشده است. ادبیات مدیران 
شــهری نسبت به دست فروشــان هم تند شده اســت. نادعلی درگفت وگوی اخیرش با خبرآنلاین، 
دست فروشــان را خاطی نامیده و گفته اســت: طبق قانون، جمع کردن دست فروشــان مربوط به 
شــهرداری اســت و شــهرداری باید با خاطیان برخورد کند. این قانون برای همه یکسان است. او 
جمع آوری دست فروشــان را یکی از اقدامات مهم و اساسی در رفع آسیب های اجتماعی دانسته و 
گفته است ما می خواهیم فضای تئاتر شهر از آسیب های اجتماعی جدا شود و به همین دلیل روی 
این کار تأکید داریم. جمع آوری و ساماندهی دست فروش ها یکی از اقدامات اولیه این هدف است. 
به عبارت دیگر، آنها امکان بســاط کردن و دست فروشــی ندارند؛ چرا  که قرار است شرایط بهسازی 
شــود. ما برای آنها هم تمهیداتی در نظر گرفته ایم. عزیزان باید در جاهایی که برایشان تعیین شده، 
بســاط کنند و تغییر جا بدهند. این در حالی است که دست فروشان اطلاعی از مکان های جایگزینی 
که نادعلی به آن اشــاره می کند، ندارند. ســال گذشــته نیز تلاش شد دست فروشــان این راسته را 
جمــع آوری کنند اما به نتیجه ای نرســید. پیش از ایــن نیز در تیرمــاه ۹۹، بیلبوردهای جمع آوری 

دست فروشــان در سطح شهر نصب شد، اما درنهایت چون برای ساماندهی آنها چاره ای اندیشیده 
نشــد، آنها دوباره به خیابان بازگشــتند. علیرضا نادعلی روز گذشــته در پایان جلسه شورای شهر 
تهران با اشــاره به طرح ســاماندهی شــهرداری منطقه ۱۱ برای دست فروشان در بوستان دانشجو 
و مجاورت تئاتر شــهر گفت: با توجه به مطالباتی که از شــهرداری خواســته شده، این موضوع در 
دســتور کار قرار گرفت و به همین جهت از چند روز گذشته (شنبه ۳۰ مهرماه) نصب بیلبوردها در 
این محدوده آغاز شده است. وی تصریح کرد: بر اساس بیلبوردهای نصب شده در این محدوده، به 
موضوع ساماندهی دست فروشان اشاره و عنوان شده از هفته آینده در این محل نباید حضور داشته 
باشــند و در غیر این صورت طبق قوانین و مقررات با آنها برخورد قانونی خواهد شــد. ســخنگوی 
شــورای شــهر تهران افزود: از هفته آینده از حضور و فعالیت دست فروشان و بساط گران بر اساس 
تصمیماتی که اخذ شده، در محوطه بوستان دانشجو و مجاورت تئاتر شهر جلوگیری خواهد شد و 
مسئولیت این کار بر عهده شهرداری منطقه ۱۱ قرار داده شده است. نادعلی با بیان اینکه متأسفانه 
در محدوده پارک شــهر و تئاتر شــهر با آســیب های اجتماعی از جمله ســرقت، دعوا و درگیری و 
چاقوکشــی روبه رو هســتیم، گفت: با توجه به مواردی که گفته شــد، از شــهرداری مطالبه شد تا 
نســبت به ساماندهی دست فروشان اقدام کند و این موضوع نیز در دستور کار مدیریت شهری قرار 
گرفت. درحالی که تصمیم گیران شــهری از نصب بیلبورد و اعلام به دست فروشــان برای ممانعت 
بساط گســتری می گویند، نه خبری از بیلبوردهای اشاره شــده در محدوده چهارراه ولیعصر هست 
و نه به دست فروشــان اعلام شــده که نمی توانند از هفته آینده بساط گســتری کنند. به نظر می آید 
مدیران شــهری مانند تمامــی دوره های قبل، هیــچ روش جدید و نوینی که در روزهای نخســت 
مدعی اش بودند، برای ســاماندهی دست فروشــان ندارند و جمع آوری و برخورد تنها راهکار آنها 

برای ساماندهی دست فروشان است.

برخورد با دست فروشان به بهانه حفاظت از تئاتر شهر

کردند. ملاحظه بفرمایید که در این مرحله از پرونده اصلا حق نداریم گزارشــی از پرونده 
ارائه دهیم. اما در کلیات کار، ما در این مورد طرح شکایت کردیم ولی هنوز هیچ شخص 

خاصی را متهم نکردیم که دقیقا چه کسی این کار را انجام داده است.
ایــن وکیل ادامــه می دهد: اما نکته دیگری که وجود دارد این اســت که ما با قاضی 
پرونده صحبت کردیم، معتقد بودیم که فوت این دختر خودکشــی نبوده، ایشان بازپرس 
شــعبه پنچم و قاضی شــریف و محترمی هســتند کــه بدون هیچ گونــه محدودیت و 
ممنوعیتــی برای تحقیقات با ما همکاری می کنند. در واقع ما خودمان را در کنار ایشــان 

می دانیم ولی پرونده هنوز در مرحله ابتدایی و مقدماتی است.
این اتفاق خودکشی نبوده

باقری اشاره می کند: اجمالا نظر من این است که این اتفاق خودکشی نبوده، اما بقیه 
ماجــرا را ما نمی دانیم و حتی خود قاضی هم اطلاعی ندارد. از محتوای پرونده هم هر 
آنچه وجود دارد، ما حق نداریم افشــا کنیم، چون خلاف ماده ۹۱ قانون اســت و این کار 
قابــل تعقیب کیفری هم خواهد بود. در هر حــال من به عنوان وکیل تا الان هیچ مانعی 
برای پیگیری پرونده نداشــتم، حتی قاضی پرونده به من گفــت هیچ گونه مانعی برای 
تحقیقــات ندارید و با آزادی کامــل هر کجا که ابهام دارید می توانیــد به ما بگویید تا ما 
ابهامــات را برطرف کنیم. البته این همان قرار بین وکیل و قاضی اســت که همچون دو 
دســت یا دو بال برای پیشبرد پرونده کنار هم باشند. اگر دخالت هایی به عنوان مانع هم 

در پرونده باشد، بنده ابایی ندارم که آن را بیان کنم و حتما همین کار را خواهم کرد.
باقری اضافه می کند: همان طور که گفتم، پرونده هنوز در مرحله کاملا ابتدایی است، 
در واقع گزارش پزشکی قانونی هنوز نرسیده و هنوز گزارش ها کامل نشده، الان هم قاضی 
یا هر شخص دیگری نمی تواند، تشخیص درســتی دهد، چون قدم اول دریافت گزارش 
پزشکی قانونی است تا از روی آن بتوانیم تصمیم بگیریم و بحث کنیم. در واقع ابهامات 
فراوانی در این پرونده وجود دارد، یعنی این پرونده وضعیت معماگونه ای دارد که اصلا 
در آن خانــه مورد نظر برای این دختر چه اتفاقــی افتاده و هیچ کس هم اطلاعی ندارد، 
مــا هنوز چیزی نمی دانیم و در جهل کامل قرار داریم که آنجا چه اتفاقی افتاده اســت. 
وکیل خانواده نیکا شــاکرمی با تأکید بر اینکه در ایــن پرونده ابهامات وجود دارد و هنوز 
معمایی حل نشده، در مورد جواب پزشکی قانونی بیان می کند: بنابراین هر کسی در این 
مورد قضاوت کرده، قضاوتش بی مبنا ست. اینکه جواب پزشکی قانونی هنوز به دست ما 
نرسیده طبیعی است، چون آزمایش هایی انجام می شود که زمانبر است، البته بعضی از 
نتایج آن آمده که صلاح نیست در این مورد توضیحی ارائه دهیم. یعنی برخی آزمایش ها 
که زمانبر نبوده، جوابش به قاضی منعکس شده و خودمان هم قرار است یک تحقیقات 

خارج از آن هم انجام دهیم.
باقری در مورد دستگیری اهالی ساختمانی که گفته شده نیکا شاکرمی چند ساعتی 
آنجــا بوده، می گوید: ببینید چیزی که من تا هفته قبل می دانم، هشــت نفر از اهالی آن 
ســاختمان بازداشت شدند و هنوز هم بازداشت هســتند. از پنج تا شش روز گذشته این 
اطلاعات را دارم و با آنها دیداری نداشتم و از نتیجه بازجویی های انجام شده با این افراد 
بی خبر هستم. ایشان همچنین در پاسخ به پرسشی درباره صحبت هایی از تجاوز به نیکا 
شاکرمی که پیش از مرگ برای او اتفاق افتاده، تأکید می کند: این موضوع را کاملا تکذیب 

می کنم.
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